
Více informací na zadní straně Deníku Metro.

NA VŮNĚ
-40%

25. - 28. 11. 2021

NA VŮNĚ
-40%

25. -  28. 11. 202125. -  28. 11. 2021

NA OSTATNÍ
SORTIMENT

-20%

V PARFUMERIÍCH DOUGLAS
A NA DOUGLAS.CZ

Akce platí do 28. 11. 2021 v prodejnách Parfumerie Douglas a v e-shopu www.douglas.cz. Slevy nelze kombinovat. Neplatí na vybrané značky.

PÁTEK 26. LISTOPADU 2021 Č. 223 • WWW.METRO.CZ
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-30%
NA ZNAČKY

ESTÉE LAUDER, CLINIQUE, DKNY, TOMMY HILFIGER,
BOBBI BROWN & TOM FORD

22. - 24. 11.
2021

Akce platí 22. - 24. 11. 2021 v parfumeriích Douglas a na www.douglas.cz. Akce se nevztahuje na vánoční sety a adventní kalendáře.
Slevy nelze kombinovat. V rámci značky Tom Ford se akce vztahuje pouze na řadu Signature.

25. - 28. 11. 2021



mojemetro denikmetrodmojemetro denikmetrod

Pátek, 26. listopadu 2021
Č. 223, www.metro.cz
Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce

9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

3
2

2
1

2
9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

3
2

2
1

2

IN
ZE

R
C
E

„ČEŠI JSOU VESELEJŠÍ
NÁROD, NEŽ SI MYSLÍ“
LADISLAV ZIBURA VYDÁVÁ NOVOU KNÍŽKU PRÁZDNINY V ČESKU STRANA 12

Svátek slaví: Artur

Z tuku a města. Ana de Almeida vystavuje stovku unikátních mýdel
Do mýdel zakonzervovala umělkyně Ana de Almeida archivní materiál spojený s továrnou v ústecké čtvrti Střekov. V ručně vyrobených kostkách jsou
části fotografií, recepty, dokumenty, reklamy spojené s továrnou proslavenou mýdlem s jelenem, kterou založil průmyslník Johann Schicht. Artefakty
mohou vidět návštěvníci výstavy v ústeckém Domě umění do 30. prosince. Umělkyně s českou a portugalskou národností žije a pracuje ve Vídni.
Výstava s názvem Z tuku a města vznikla na základě jejího výzkumu, který v létě podnikla v Ústí nad Labem. Vytvořila přesně sto mýdel. ČTK

Nouzový stav je zpět,
platit bude třicet dnů
Šíření koronaviru. Nárůst počtu nemocných donutil vládu v demisi k razantnímu kroku. Vánoční trhy.
Byly zrušeny. Hromadné akce. Jen do 100 lidí. Sport a kultura.Maximální obsazenost 1000 osob STRANA 4
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Činnost developerské firmy
Sekyra Group sahá daleko za
hranice hlavníhoměsta. U bu-
doucí pražské čtvrti Smíchov
City v páté městské části sta-
vějí a budou stavět autobusy
například ze Středočeského
kraje. Projekt je přitom z vel-
ké části pod taktovkou zmíně-
né společnosti. Její stavby na
Žižkově a na karlínském Ro-
hanském ostrově pak s vel-
kou pravděpodobností výraz-
ně ovlivní podobu těchto vel-
kých pražských čtvrtí. Deník
Metro si povídal s výkonným
ředitelem Sekyra Group
Leošem Anderlem. Ten ve
společnosti, která jako jeden
z prvních velkých hráčů zača-
la po revoluci v tuzemsku sta-
vět bytové domy určené pro
nájemníky, pracuje už přes
dvacet let.

Sekyra Groupmá teď v Pra-
ze rozjetou řadu projektů.
Kolik lidí bude v nových
čtvrtích bydlet?
Nejdůležitější jsou pro nás

v tuto chvíli tři velké projek-
ty – budoucí pražské čtvrti
Smíchov City, Rohan City
a Žižkov City. Každá z nich
přitom v současnosti patří
mezi nejrozsáhlejší develo-
perské projekty v České re-
publice. Na Rohanském ostro-
vě by mělo v budoucnu byd-
let nebo pracovat jedenáct ti-
síc lidí, na Smíchově více než
12 tisíc lidí a Žižkov City, kte-
rý bude především o bydlení,
nabídne tři tisíce bytů.

Jak je to s cenami?
Kolik byty stojí?
Rozestavěné etapy již své

budoucí majitele mají. Další
teprve připravujeme. Nicmé-
ně pro představu, tento tý-
den jsme uvedli na trh nový
rezidenční projekt v lokalitě
Prahy 11 na stanici metra
Opatov. Této oblasti se také
věnujeme dlouhodobě, zde
jsoumalometrážní byty 1+kk
až 3+kk v relaci od 130 tisíc
korun za metr čtvereční.

Podle čeho se cena bytu
počítá? Co musí obsaho-
vat, aby se vyplatila všem
stranám a nejen například
developerovi?
Největší položkou jsou sta-

vební náklady a cena pozem-
ku, své sehraje také projekto-
vá příprava či finanční nákla-
dy, nově hrají významnou
roli i příspěvkyměstským čás-
temna infrastrukturu a veřej-
nou vybavenost. Cena všech
vstupů se bohužel zvyšuje,

stavby jsou technicky i tech-
nologicky komplikovanější.
Proces přípravy v současném
legislativním rámci je bohu-
žel dlouhý a neefektivní, což
navyšuje i interní režie. Pro
představu, u každého z pro-
jektů, které jsem uváděl, ta-
ková příprava trvala déle než
deset let. Každý tento faktor
se pak ve výsledné ceně odrá-
ží, ale zároveň je to úplně šíle-
né, když si uvědomíte, jak
dlouho tady plánujete a při-
pravujete stavbu developer-
ského projektu.

Je možné smlouvat o ceně
či způsobu placení?
Základní cenu bohužel

usmlouvat nelze, je ale mož-
né získat slevu ve vazbě na
rychlejší splátkový kalendář.

Kdo byty kupuje – jsou to
investoři, nebo lidé, kteří
v nich budou sami bydlet?
Ne vždy zjistíme, jaké

úmysly kupující s bytem má
– zda v něm bude bydlet sám,
nebo ho bude chtít prona-
jmout a byt bere jako investi-
ci na stáří nebo součást podni-
kání. Na základě informací
od klientů v případě prodejů
bytů na Rohanském ostrově
nebo na Smíchově ale předpo-
kládáme, že šedesát až sedm-
desát bytů si lidé kupovali pří-
mo pro sebe nebo mezigene-
račně v rodině.

Je to změna trendu?
Tipoval bych jiný poměr.
Je to výrazná změna tren-

du oproti době před covidem,

myslím si, že zdravá pro roz-
voj těchto nově vznikajících
lokalit. Vznikne tu stálá ko-
munita, která výrazným způ-
sobem ovlivní rozvoj těchto
čtvrtí. Lidé také poptávají vět-
ší byty. Poptávka po bydlení
kvůli nejistotě způsobené co-
videm a s následně rostoucí
inflací ještě vzrostla – lidé skr-
ze investice do nemovitostí
chrání své úspory před zne-
hodnocením.

Hodně se teď řeší nová zá-
stavba ve vztahu k historic-
kému centru Prahy. Jak se
zde řeší parkování a co od
čtvrtí v tomto směru oče-
kávají kupující?
Doprava je jedno z nejkom-

plikovanějších témat povolo-
vacího procesu a je to také
problém všech velkoměst. Na
druhé straně je to exaktní
věda, dopravní řešení projek-
tu je třeba doložit kompliko-
vaným výpočtem a dopad na
životní prostředí mnoha ana-
lýzami. Pražské stavební
předpisy počty stání v projek-
tech výrazně redukovaly, ze-
jména v těch kancelářských.

Proč?
V kancelářských budovách

je ale už tak běžné, že zaměst-
nanci parkovací místa sdílí,
a jednoduše do práce nejezdí
každý den autem. Samozřej-
mostí je, že je v ulicích ne-
zbytné minimum stání pro
návštěvníky. Parkování je
umístěno v podzemí, místo
aut chceme v zástavbě raději
kvalitní veřejná prostranství.

Sekyra Group dělala spolu
s Institutem plánování
a rozvoje hlavníhoměsta
Prahy zatím ojedinělý par-
ticipační projekt k čtvrti
Smíchov City. Co ve čtvr-
tích lidé chtějí? Byty sa-
motné ponechme stranou.

Nejčastěji chtěli parky, ško-
lu, zdravotnictví, podporují
bytovou výstavbu, méně už
komerční budovy – ty však
v centrálních částech měst
plní důležitou bariérovou
funkcimezi bydlením a rušný-
mi komunikacemi, kde bydle-
ní umístit nelze. Lidé mají
rádi i mix obchodů a služeb
v parteru budov, prostě pěší
ruch v ulicích po dobu celého
dne, čehož chceme dosáh-
nout právě co největší diverzi-
tou funkcí v území. Výsledky
participačního projektu se ur-
čitě snažíme respektovat. Par-
ticipace neskončila, stále zís-
káváme nové impulzy.

Můžete uvést příklad?
Naposledy jsme na podnět

Prahy 5 do projektu na Smí-
chově zahrnuli i ubytování
pro studenty.

V souvislosti se Smícho-
vem se řeší ještě jedna
věc. V podzemí je zde
uschován obří vodní rezer-
voár z devadesátých let.
Voda sem natéká z okol-
ních kopců. Tato podzem-
ní stavba komplikuje stav-
bu například Radlické
radiály. Jak je možné, že
nekomplikuje i stavbu čtvr-
ti Smíchov City?

Našeho projektu se to pří-
mo netýká, ochranné pásmo
vodního zdroje začíná na
jeho jižním okraji. Věřím, že
developer, na jehož pozem-
ku se vodní dílo nachází,
a hlavní město Praha se shod-
nou na jeho vlastnictví a způ-
sobu jeho ochrany včetně
opatření v ochranném
pásmu.

Nedávno došlo k dohodě
a budete stavět v Dejvi-
cích u kulaťáku. Jistě
kolem toho bude hodně
otázek. Co v místě přesně
vznikne?
Věřím, že to bude město-

tvorný projekt. Jeho podobu
hodně ovlivní historická En-
gelova regulace ze třicátých
let, podle které byla založena
celá okolní čtvrť. Projekt je za-
jímavý svojí přímou vazbou
na vestibul metra a vysoko-
školský kampus, VŠCHT na
části pozemku vystaví nový
rektorát. Na projektu spolu-
pracujeme s partnery, společ-
nostmi Penta a Kaprain, a vě-
řím, že zde zúročíme zkuše-
nosti, které máme z realizace
jiných celoměstsky význam-
ných projektů. Předně proto
musíme ve spolupráci s měst-
skou částí Praha 6 a hlavním
městem Praha zformulovat
zadání mezinárodní archi-
tektonické soutěže. Prostor
chceme samozřejmě dát také
veřejnosti.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Voda pod Smíchovem

V podzemí Smíchova se
nachází vodní dílo, které ji
shromažďuje v obřím pod-
zemním rezervoáru.

● Existence nádrže může po-
dle některých zdrojů pořád-
ně omezit projekt Smíchov
City poblíž Anděla, ale přede-
vším také stavbu Radlické
radiály. Tá má přitom v bu-
doucnu spojit Pražský okruh
s Městským okruhem a uleh-
čit přetížené dopravě na
Jihozápadním Městě.

● Projektování tepny, jež má
odlehčit přetíženému jihozá-
padnímu okraji, trvá již osm-
náct let. Průtahy v poslední
době vznikly například kvůli
stížnostem na údajnou systé-
movou podjatost.

Leoš Anderle vystudoval ČVUT v Praze, konkrétně konstrukce pozemních staveb. SEKYRA GROUP

„Většinu bytů kupujeme
pro sebe. Virus mění trh“



Výnos dluhopisu: pevná roční úroková sazba ve výývýši 4,5 % p. a.

Datum emise: 1. 2. 2020

Datum splatnosti dluhopisu: 1. 6. 2023

sti výývýnosu z dluhopisu: 1. 6. 2021; 1. 6. 2022; 1. 6. 2023
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12901 5,3 %PROTI INFLACI
DLUHOPISY
E-FINANCE
- investice od 30 000 Kč
- roční úrok 5,3 % je vyplácen
Okaždý rok

- dluhopis je možno předčasně
Osplatit kdykoliv

ČTYŘLETÉ DLUHOPISY
S VÝNOSEM NAD AKTUÁLNÍ
INFLACÍ
Skupina e-Finance, a.s., již dvacet let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m
• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce
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V zemi platí na 30
dní nouzový stav.
Umožňuje vyhlásit
plošná opatření
proti epidemii.

Vláda Andreje Babiše neměla
v plánu včera jednat kvůli ší-
ření nového koronaviru. Na-
konec se stalo. Je vyhlášen
nouzový stav. „Očkování je je-
diné řešení pandemie,“ zopa-
koval včera k večeru po jedná-
ní vlády premiér v demisi An-
drej Babiš. „Většina pacientů,
kteří končí v nemocnicích
jsou v drtivé většině neočko-
vaní. Tito lidé končí na plicní
ventilaci,“ řekl ministr zdra-
votnictví Adam Vojtěch. Zdů-
raznil, že je možné, že i očko-
vaní mohou v nemocnicích
skončit, nicméně průběh je-
jich nemoci je mírný. Od
dnešních 18 hodin budou za-

vřené od 22 do 5 hodin ráno
restaurace. Zákaz platí také
například pro vánoční trhy.
Hromadné akce může navští-
vit pouze 100 lidí. Maximálně
1000 lidí může být na kultur-
ních a sportovních akcích.
Dále platí prokazovat se certi-
fikátem o očkování či prodě-
lání nemoci. MET a iDNES.cz

Ministr zdravotnictví Vojtěch
už ve středu mluvil o tom, že
jednou z možností, kterou se
bude vláda zabývat, je omezení
hromadných akcí. Opatření by
se podle něj měla dotknout
především kontaktů mezi lid-
mi, které nejsou nezbytné.

● Z jednání s Anticovid týmem
budoucí vlády pak vyplynulo,
že ministerstvo zdravotnictví
navrhne nouzový stav, omeze-
ní hromadných akcí nad
tisíc osob, uzavření hospod
a restaurací v noci, uzavření
nočních klubů a barů a zrušení
vánočních trhů. Jako první
o tom napsal server Seznam
Zprávy a mluvčí to později
potvrdil i Radiožurnálu.

● „Děláme všechna opatření,
abychom nešli do lockdownu,
který nic nevyřeší, podle vyjád-
ření ministerstva zdravotnictví

i dalších expertů,“ uvedl
ve středu v rozhovoru pro
Českou televizi Babiš.

● Testy ve středu potvrdily další
tisíce nemocných. Nejhorší
situace je na Moravě a ve Slez-
sku, některé tamní nemocnice
jsou na hraně svých kapacit.

● K omezení sociálních kontak-
tů vyzval už ve středu občany
i budoucí ministr zdravotnictví
Vlastimil Válek. Třetí dávka
očkování je podle něj klíčová.
Na rozdíl od současné, končící
vlády ale nesouhlasí s povin-
ným očkováním lidí nad 60 let
a některých profesí.

● Budoucí vláda chce naopak
znovu uznávat PCR testy pro
vstup do restaurací i k využívá-
ní všech služeb a nechat na
lidech, zda se naočkují, nebo
si budou platit PCR testy, které

platí 72 hodin a jejich cena je
zastropována na 814 korun.
Propláceny ze zdravotního
pojištění ale být nemají.

● „Můžeme se proočkovat z té
pandemie, to je jednoznačné,“
je přesvědčen předseda vlády
Babiš. Nesouhlasí s návratem
PCR testů pro možnost využí-
vat všechny služby, jak chce
budoucí pětikoalice. Právě to,
že se uznávat přestaly, vedlo
podle Babiše k novému růstu
zájmu o očkování.

● Vláda chystá kompenzace.
O těch bude dnes jednat. Jde
o firmy, kterým klesnou tržby
o 30 %. Při poklesu od 50 %
budou kompenzace vyšší.

● Další zpřísnění se zatím
nechystá. Vláda doufá, že do
Vánoc nebude třeba plný
lockdown. ČTK

Šíření koronaviru pokračuje.
Má ho zabrzdit nouzový stav

Nová opatření

Covidové číslo

18 004
Počty nových případů nakaže-
ných lidí výrazně stoupají od
začátku listopadu. Ve středu
testy potvrdily přes 18 tisíc
pozitivních případů, což je
v daný pracovní den nejvíc
od začátku epidemie. V úterý
to bylo téměř 26 tisíc přípa-
dů, tedy vůbec nejvyšší denní
počet. V nemocnicích je 5886
lidí. Počet pacientů v těžkém
stavu se blíží 850. ČTK

inzerce
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#GIVINGISTHENEWBLACK

5 % Z OBRATU
V TENTO DEN VĚNUJEME

NA POMOC OBĚTEM DOMÁCÍHO NÁSILÍ.

V dm NAKOUPÍTE VŽDY VÝHODNĚ,
NEJEN NA ČERNÝ PÁTEK.

GIVING
FRIDAY
GIVING 
FRIDAY 26.11.

inzerce

Šíření roste. Brno nestíhá, pražští kolegové musí pomoct
Nemocnice zahltil covid, některé z nich omezují operace i jinou péči. Problém s přibývajícími pacienty mají například ve
Fakultní nemocnici u svaté Anny v Brně, kde museli interní kardiologickou kliniku přeměnit na covidárium. Včera také
proběhly první převozy nastupující covidové vlny. Několik pacientů muselo být z Brna převezeno do Prahy. 4x ČTK

Od pondělí začne
Zemanmluvit
s novými ministry.

Prezident Miloš Zeman jme-
nuje předsedu ODS Petra Fia-
lu novým předsedou vlády na

zámku v Lánech dnes v pravé
poledne. V tiskovém prohlá-
šení na Pražském hradě, při
němž nebyly umožněny otáz-
ky novinářů, to oznámil ve-
doucí kanceláře prezidenta
Vratislav Mynář.
O prezidenta budou na

zámku v Lánech pečovat vše-
obecné sestry podle pokynů

jeho ošetřujícího lékařeMiro-
slava Zavorala. Ředitel Ústřed-
ní vojenské nemocnice
(ÚVN), odkud byl včera prezi-
dent propuštěn, bude o Zema-
na pečovat při pravidelných
návštěvách. Docházet za ním
bude i fyzioterapeut.
Nový kabinet tvoří koalice

Spolu a Pirátů se Starosty

a nezávislými (STAN). Série
schůzek s kandidáty na členy
nové vlády začne v pondělí.
Ještě předtím se Zeman video-
konferenčně zúčastní setká-
ní prezidentů zemí Visegrád-
ské skupiny, které se koná
v Budapešti. S kandidáty na
ministry se pak bude scházet
dva týdny.

Fiala Zemanovi představil
své kandidáty 17. listopadu.
V rozhovoru v televizi Nova
prezident v ten den uvedl, že
předpokládá, že bude vetovat
návrh na jednoho ministra.
Spekuluje se, že Zeman nesou-
hlasí s pirátským kandidátem
na ministra zahraničí Janem
Lipavským. ČTK

Fiala premiérem a co vláda?
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Měl být ministrem
obchodu, vzdal
to kvůli offshoru.

„Lidskymě tomrzí, ale vážím
si ho za to, že se postavil situa-
ci čelem,“ řekl k rozhodnutí
Věslava Michalika neucházet
se o post ministra obchodu
a průmyslu jeho stranický šéf
Vít Rakušan. Právě Michali-
kovo jméno se v posledních
dnech v médiích hojně obje-
vovalo v souvislosti s jeho
podnikáním v daňovém ráji.
Michalik uvedl, že jeho rodi-
na měla společnost na Kypru
od roku 2002, její činnost
ukončila v roce 2017. „Nedě-
lo se tam nic nelegálního,“
uvedl. Potenciální střet zá-
jmů kvůli třetinovému podí-
lu ve fondu, který vlastní
solární elektrárny, by se po-
dle něj dal vyřešit prodejem
elektráren.

Jeho firma si v minulosti
půjčila přes kyperskou firmu
nejméně 4,6 milionu eur
(v přepočtu přibližně 117 mi-
lionů korun). Michalik uvedl,
že jeho rodina měla na Kypru

investiční společnost, která
se zabývala investováním do
akcií. Vše podle něj bylo v sou-
ladu se zákonem. Původní
vklad řádně vydělal a zdanil
v Česku. ČTK a MAP

Kritici Andreje Babiše, u něhož
se před volbami objevil pro-
blém s jeho účastí v offshoro-
vých firmách, se nechali lapit
ve vlastních řadách.

● Zjistilo se, že místopředseda
STAN a starosta Dolních Bře-
žan Věslav Michalik v daňo-
vých rájích, kde se offshorové
firmy používají, podnikal.

Michalika hnutí STAN navrho-
valo jako „svého“ ministra
obchodu a průmyslu. Michalik
si svůj zájem ve vládě rozmys-
lel a končí. „Nejsem jako
Babiš,“ řekl Deníku N, když
svou kandidaturu položil.

● Kolem Michalika panují po-
chybnosti. Média píší o tom,
že v době jeho nominace na
ministra své podnikání nepři-
znal. Podle E15 poté nevěděl,
kdo firmu vlastní, pak prozra-
dil, že je to jeho žena. STANu
poslal dva miliony jako dar.
„Svou firmu na Kypru musí
vysvětlit,“ řekl Aktuálně.cz mís-
topředseda STAN Petr Gazdík.

Věslav Michalik MAFRA

Vánoční tramvaj v Plzni
Na první advent v neděli vyjede z vozovny Plzeňských
městských dopravních podniků speciálně vyzdobená
vánoční tramvaj. Kromě vnějšího polepu a světelných
dekorací bude již standardně vyzdoben i interiér vozu.
Bude jezdit na dvou linkách. Na výzdobě tramvaje se pra-
covalo celý týden. Kromě celoplošného polepu je tram-
vaj vyzdobena přibližně dvěma tisíci světýlek. 2x PMDP.CZ

inzerce

Firma na Kypru,
konec ve vládě

Problém s offshorovými firmami
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Příběh Cesta do
Vánoc se představí
i v divadle.

Velké vyřezávané marionety,
loutky javajkového typu, ori-
ginální maňásci ve spojení
s herci na scéně, působivá scé-
nografie využívající vitráže,

zpěv tradičních koled i no-
vých vánočních písní a pře-
devším stále aktuální příběhy
o stvoření světa a narození Je-
žíše s přesahy do současnos-
ti... To jsou lákadla nového ro-
dinného představení Cesta do
Vánoc, které připravuje pod
vedením režisérky, herečky
a hudebnice Marky Míkové
soubor Loutky v nemocnici ve
spolupráci s Centrem české-

ho loutkářství aMěstskou kni-
hovnou v Praze. Tam premié-
ra výtvarně pojaté inscenace
proběhne v neděli. Představe-
ní zde bude poté uváděno
v prosinci každou adventní
neděli a rovněž mezi Vánoce-
mi a Silvestrem.

Vedle Prahy s ním soubor
Loutek v nemocnici, který již
šestnáct let přináší radost po-
hádkami a písničkami dětem

ve zdravotnických zaříze-
ních, navštíví také Brno a vy-
brané nemocnice a léčebny
v České republice. Na inscena-
ci společně s kmenovými čle-
ny souboru Loutky v nemoc-
nici spolupracují i další lout-
káři z řad studentů a absol-
ventů Katedry alternativního
a loutkového divadla Divadel-
ní fakulty Akademie múzic-
kých umění v Praze. Pro před-
stavení navrhla nové loutky
Iva Bartošová Ščerbáková.
Vznikly v dílně řezbáře Václa-
va Krčála. „Využíváme různé
druhy – od marionet přes
maňásky až po loutky javaj-
kového typu amanekýny. Ně-
které budou velké a jiné doce-
la droboučké,“ říká Míková.
Autorkou originálně pojaté
scény je rovněž Iva Bartošová
Ščerbáková. „Scéna skýtá
možnost světelných efektů,
se kterými si zatím hrajeme
a velmi nás baví, a tak doufá-
me, že i divák bude potěšen,“
dodává Marka Míková. MET Pro ty, co se rádi bojí. MAFRA

Soubor Loutky v nemocnici vyráží také mezi zdravé publikum. 2x LOUTKYVNEMOCNICI.CZ

Oblíbená Krampus show je
opět zde a již tuto sobotu si
mohou všichni milovníci čer-
tů a strašidelných bytostí užít
dosyta až osmdesátičlenný
karnevalový průvod originál-
ních postav a pravé čertovské
atmosféry. Již tradiční Kram-
pus show se odehraje na Vý-
stavišti Praha před Průmyslo-
vým palácem, a nejen děti se
mohou těšit na možnost foce-
ní s Krampusáky a jejich tem-
nými pomocníky. Vstup na
akci vyžaduje dodržovat vlád-
ní aktuální covidová opatře-
ní. Akce začne v 11 hodin.
Krampusáci v sobotu dorazí
také do Riegrových sadů. ČTK

od 26. listopadu
exkluzivně na Voyo

Krampusáci.
Míří do Prahy

inzerce

Obří marionety hrají
nejen pro nemocné děti
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!
Foto: Designed by Freepik • Zloději, kteří se snaží okrádat seniory, se nejčastěji snaží pod

různou záminkou vloudit do jejich obydlí, odlákat jejich po-
zornost a krást peníze a šperky.

• Neznámé lidi byste si neměli pouštět do svého obydlí ani do
svého soukromí.

• Telefonáty o náhlých nehodách členů rodiny či napadení ban-
kovního účtu jsou vždy podezřelé. Jejich obsah vždy ověřujte
z více zdrojů.

• Osobní údaje, přístupová hesla a PIN kódy nikomu nesdělujte
ani nepřeposílejte formou SMS či MMS.

• Pachatelé využívají časového nátlaku a manipulují seniory
například i do instalování sledovacích či sdílejících programů
do počítačů či mobilních zařízení, aby se dostali k interneto-
vému bankovnictví.

• Přeplatky v hotovosti za služby jako jsou dodávky vody, plynu,
elektřiny apod. žádný poskytovatel nedonáší fyzicky do do-
mácností.

NIKDO
NEMÁ PRÁVO
UBLIŽOVAT
DRUHÝM.
Pokud se do některé z popisovaných
situací dostanete i Vy, neváhejte
kontaktovat tísňovou linku Policie ČR
na telefonním čísle 158.

Joachim Sauer je
manželem kancléř-
ky Angely Merke-
lové. Jeho slova
vůči odmítačům
očkování mají
velkou váhu.

„Je neuvěřitelné, že se třetina
Němců v době covidové pan-
demie neřídí vědeckými po-
znatky. Zčásti je to kvůli jisté
lenosti a samolibosti,“ řekl
Sauer v rozhovoru pro italský
deník La Repubblica. „Další
skupinou jsou lidé, kteří se
řídí svýmosobním přesvědče-
ním, tak trochu ideologickou
reakcí na to, co považují za
vakcinační diktaturu,“ pokra-
čoval chemik. Do této skupi-
ny podle něj patří i někteří
vědci a lékaři.
Odmítače vakcín Sauer při-

rovnal ke kreacionistům, kte-
ří popírají existenci evoluce
a další vědecká vysvětlení ko-
lem vzniku světa. Silně za-
stoupení jsou kreacionisté
třeba ve Spojených státech.
„Vyvolávají ve mně stejný

úžas, jsem naštvaný,“ dodal
vědec s tím, že doufá, že se po

covidu zvedne zájem o vědu,
a to i mezimladými lidmi. „Je
to potřeba,“ apeloval.
VNěmecku je proti korona-

viru očkováno zhruba 68 pro-
cent populace a odcházející
kancléřka opakovaně varo-
vala, že to nestačí. Jen za
poslední den laboratoře od-
halily dalších 66 800 nově
nakažených.
V zemi ve středu skončil

takzvaný epidemický stav ce-
lostátního významu, který
platil od března 2020. Jednot-

livé spolkové země však kvů-
li horšící se situaci postupně
zpřísňují protikoronavirová
opatření. V platnost vstoupil
nový zákon o potírání infekč-
ních chorob, který na praco-
vištích či ve veřejné dopravě
zavádí povinnost předkládat
doklad o očkování, prodělání
nemoci nebo testu. Neočkova-
ní zaměstnanci musejí mít
na pracovišti negativní test
na koronavirus, samotestová-
ní pod dozorem zaměstnava-
tele už není možné. HAL a ČTK

inzerce

Zítra by oslavil 100 let
Alexander Dubček se stal v roce 1968 ztělesněním poku-
su o reformu komunistického režimu v Československu,
jeho usměvavá tvář vyvolávala u většiny obyvatel naději
na změnu k lepšímu. Pražské jaro ovšem umlčel vpád
armád Varšavské smlouvy a Dubček, který ještě jako šéf
parlamentu stihl podepsat nechvalně proslulý „pendreko-
vý zákon“, se ocitl v nemilosti. Zpět na scénu se politik,
narozený 27. listopadu 1921, dostal až po listopadu 1989.
Mluvilo se o něm i jako o prezidentovi samostatného Slo-
venska, ještě před jeho vznikem ale zemřel – na podzim
1992 podlehl zraněním, která utrpěl při autonehodě. ČTK

První muž nemá
žádné pochopení

Lety musí skončit
Libanonská vláda nařídila
cestovním kancelářím
v zemi, aby jako destinaci
přestaly propagovat Bělo-
rusko. Cílem kroku je zpo-
malit tok migrantů, kteří
se snaží dostat do Evrop-

ské unie přechodem hra-
nic z Běloruska do Polska.

Prezident bude
v pořádku
Polyp, který lékaři minulý
týden odstranili při kolo-

noskopii americkému pre-
zidentovi Joeu Bidenovi,
byl nezhoubný. V dopise
to podle agentury Reuters
uvedl Bidenův lékař Kevin
O’Connor. Prezident
v tuto chvíli nemusí přijí-
mat žádná další zdravotní
opatření.

Devět měsíců
Země EU by měly v rámci
covidových certifikátů
uznávat plné očkování po
dobu devíti měsíců. Vyplý-
vá z návrhu Evropské ko-
mise. Certifikáty mají být
nadále k dispozici nejen li-

dem očkovaným či po pro-
dělané nemoci covid-19,
ale také po negativním tes-
tu. Státy by nově měly po-
suzovat lidi přijíždějící ze
zahraničí právě spíše po-
dle jejich covidových pasů
než podle nákazy v místě
jejich původu. ČTK

Citát

Odmítači vakcín jsou
jako kreacionisté,
kteří popírají existenci
evoluce.
JOACHIM SAUER
CHEMIK, MANŽEL ANGELY MERKELOVÉ

Vakcína pro mladší děti

Evropská agentura pro léčivé
přípravky EMA včera dala do-
poručení pro aplikaci vakcíny
proti nemoci covid-19 od fi-
rem Pfizer/BioNTech i u dětí
ve věku od pěti do 11 let.

● Takto staré děti mají
dostávat třetinové množství
očkovací látky oproti dávce
doporučené pro dospívající
a pro dospělé.

● Vakcínu Pfizer/BioNTech
u dětí od pěti let už dříve
schválily Spojené státy nebo
Kanada. ČTK

Krátce



Pomáháme Vám vidět lépe

Sleva se vztahuje na vybrané obruby a platí při nákupu kompletních dioptrických brýlí (obroučky + brýlová skla). Platí na obroučky označené samolepkou. Akci nelze kombinovat ani sčítat s jinými akčními
nabídkami nebo slevovými kupony. Akce platí do odvolání. Obrázky jsou pouze ilustrativní. Toto je zdravotnický prostředek. Více informací v prodejně GrandOptical nebo na www.grandoptical.cz.

VÁŠ VĚK
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VÁŠ VĚK
VAŠE
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Zrak se v časemění aměření je klíč
Neche si změřit zrak u odborníků.

Během půl hodinky vás čeká rozhovor o va-
ši h tř bá h ži t í t lu. V jakých si-

budete brýle
s počítačem,

e hraje roli.

erním přístroji
Optical se po-

roje TOPCON.
ak na tom váš
oček pro vaše
kterou žádný

s vámi zkou-
mi dioptriemi,

Nechat si správně zkontrolovat zrak je ta nejzákladnější věc a první krok,
když chcete nové brýle nebo čočky. Zvlášť po 40. roce se kvalita vidění
hodně mění, proto je na místě zajít k optometristovi alespoň jednou za
dva roky.

aby se našla ta pravá pro dokonale ostré
vidění. Tohle je ta klasická fáze s tzv. optoty-
pem, tedy s tabulí s malými písmenky.

Nakonec se dozvíte, jak na tom vaše oči
jsou a jaké řešení potřebujete, případně
zda pro vás budou vhodné i kontaktní čoč-
ky. Pokud si budete chtít rovnou vybrat
nové brýle, i s tím vám odborníci rádi po-
mohou.

V GrandOptical se můžete na měření
objednat online na www.grandoptical.cz.
Objednání vám zabere pár minut a vyhnete
se dlouhému čekání. V případě zakoupení
brýlí, máte navíc měření zraku zdarma.

šich potřebách a životním stylu
tuacích a na jaké vzdálenosti
obvykle potřebovat? Pracujete
často čtete či často řídíte? To vš

Poté následuje měření na mode
zvaném refraktometr. V GrandO
užívají nejmodernější optické st
Ty dají základní vstupní data, ja
zrak je, ovšem výběr přesných čo
oči je vždy jemná lidská práce,
přístroj plně nenahradí.

Nastupuje tedy další fáze, kdy
ší optometrista čočky s různým
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Česká kandidátka
Šárka Havránková
se do čela Interpo-
lu nedostala.

Novým prezidentem Interpo-
lu byl zvolen šéf policie Spoje-
ných arabských emirátů
(SAE) Ahmad Násir Raísí. Čelí
přitom kritice kvůli přípa-
důmmučení a porušování lid-
ských práv, kterých se podle
médií dopustila policie v SAE
pod jeho vedením.
V několika zemích jsou na

něj kvůli tomu podána trest-
ní oznámení. Organizace
MENA Rights Group, která
působí v arabských zemích
a na Blízkém východě, pouka-
zuje na opakované porušová-
ní práv ze strany bezpečnost-
ních sil SAE.

Češce poděkovali
„Delegáti valného shromáž-

dění Interpolu hlasovali v taj-
né volbě a ve třetím kole po-
slali do čela organizace kandi-
dáta Spojených arabských

emirátů,“ napsal včera na
Twitteru český policejní pre-
zident Jan Švejdar. Poděkoval
také Šárce Havránkové za úsi-
lí, které této volbě věnovala.
„Přestože neslavíme vítěz-
ství, Česká republika si získa-
la obdiv a důvěru mnoha
zemí. Díky Šárce, která se do-
kázala postavit takové výzvě,
tleská dnes České republice
celý svět,“ zdůraznil Švejdar.
Neúspěšná kandidátka

přes Twitter poděkovala
všem za podporu. „Při volbě

jsembohužel neuspěla a prav-
děpodobně jsem vás tím zkla-
mala, ale bohužel delegáti
rozhodli jinak a je potřeba to
respektovat,“ uvedla Havrán-
ková.
Kandidaturu Raísího

v předchozích dnech kritizo-
val i Evropský parlament, kte-
rý vyzval k řádnémuprošetře-
ní obvinění z porušování lid-
ských práv souvisejících s Raí-
sím před volbou prezidenta
Interpolu. Deník The Guar-
dian napsal, že SAE v dřívější

době na chod Interpolu fi-
nančně přispěla.

Těší se na spolupráci
Funkce prezidenta Interpo-

lu, jehož mandát je čtyřletý
a neplacený, je spíše repre-
zentativní. Chod organizace
zajišťuje generální tajemník,
jímž je od listopadu 2014 Ně-
mec Jürgen Stock. Ten výběr
Raísího přivítal. „V posled-
ních třech letech jsem s pa-
nem Raísím spolupracoval
jako s delegátem ve výkon-
ném výboru. Těším se na
úzkou spolupráci s nímpři za-
jišťování plnění mandátu In-
terpolu a podpořemezinárod-
ní policejní spolupráce,“ uve-
dl Stock podle tiskové zprávy
na stránkách Interpolu.
Nového prezidenta Interpo-

lu zvolilo jeho 89. valné shro-
máždění, jež zasedalo v Istan-
bulu. Jeho účastníci mimo
jiné schválili vstup Mik-
ronésie, která se stala
195. členským státem, či rezo-
luci vyzývající k boji proti se-
xuálnímu zneužívání dětí
prostřednictvím internetu
a sociálních sítí. ČTK

Ahmad Násir Raísí GULFNEWS Géniovy
chybky
Jeden z rukopisů Alberta
Einsteina obsahující pří-
pravu k teorii relativity
se v Paříži vydražil za
11,6 milionu eur, 296 mi-
lionů korun. Aukční síň
Christie’s původně odha-
dovala prodejní cenu
vzácného dokumentu,
který obsahuje chyby,
pouze mezi dvěma až
třemi miliony eur. ČTK

Nový šéf je z Arábie

Šárka Havránková AP

inzerce

PROFIMEDIA
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Mutace
Z Afriky se šíří nová varian-
ta koronaviru s „extrémně
vysokým“ počtem dalších
mutací, varují vědci. Může
být nebezpečnější než do-
sud známé mutace. První
případy se objevily v Bot-
swaně, Jihoafrické republi-
ce a v Hongkongu, kam va-
riantu dovezl turista. iDNES.cz

Norové mají elek-
troauta levnější
než ta benzinová.

V říjnu tvořily elektromobily
poháněné bateriemi 78 pro-
cent všech prodaných no-
vých vozů v Norském králov-
ství. Díky tomu je severská
země úplně někde jinde než
zbytek světa. Například ve
Velké Británii bylo v říjnu
prodáno 15 procent nových
automobilů na elektrický po-
hon, v USA 2,6 procenta,
v Česku 1,37 procenta.

Jde o miliardy korun
„Situace v Norsku je dána

kombinací vysokých daní na
vozy se spalovacím motorem
a naopak osvobození od daní
či dotace na elektromobily,
jež jsou díky tomu i lacinější
než auta na benzin,“ uvádí
Jens Libskind, komentátor
zpravodajského portálu Wi-
red. Například elektrický VW
Golf je v Norsku skoro
o 800 eur, 20 tisíc korun, lev-
nější než benzinová verze.
Tento systém však začal vy-

volávat obavy o rozpočet
země. Nová menšinová stře-
dolevá vláda totiž odhadla, že
popularita elektromobilů vy-

tváří v ročních příjmech
země díru ve výši 19,2 miliar-
dy norských korun, 49 mi-
liard korun. Z dostupných
údajů navíc není jasné, zda
do této částky jsou zahrnuty
i výpadky ze spotřební daně
z pohonných hmot. Podle
portáluWired proto nyní vlá-
da při jednání o rozpočtu zva-
žuje zrušení části pobídek.
JakWired uvedl, automobi-

lové asociace a ekologické
skupiny v zemi se domnívají,
že se s největší pravděpodob-
ností vrátí čtyři daně: daně
pro plug-in hybridy, daň
z prodeje použitých elektro-
mobilů, návrat platby DPH

pro „luxusní elektromobily“,
které stojí více než 600 000
norských korun, 1,5 milionu
korun, a roční daň z vlastnic-
tví elektromobilů.

Situace v Evropě
Norští ekologové, zdá se,

nejsou proti myšlence zdaně-
ní elektromobilů, ovšem jen
tehdy, pokud zůstanou vyso-
ké také daně pro automobily
na fosilní paliva. Kritizují
však načasování a přesnou
formu. Daň z prodeje ojetých
elektromobilů by mohla pod-
kopat trh s nimi dříve, než se
stihl pořádně rozvinout. Ná-
vrat DPH pro elektromobily

nad 600 tisíc norských korun
zase bude mít vliv na lidi ve
venkovských oblastech, kde
kvůli velkým vzdálenostem
potřebují elektromobily s vět-
ší baterií, a tudíž dražší.
Česka se tato otázka zatím

netýká. Podle zprávy Evrop-
ské asociace automobilových
výrobců ACEA patří ČR mezi
deset zemí EU, jež neposkytu-
jí běžným zákazníkům žádné
pobídky k nákupu elektromo-
bilů, maximálně nabízejí sle-
vu či osvobození od některých
daní. Kromě ČR mezi ně patří
Belgie, Bulharsko, Kypr, Dán-
sko, Estonsko, Lotyšsko, Mal-
ta, Polsko a Slovensko. iDNES.cz

*Black Friday probíhá 26. – 28. 11. 2021 na všech prodejnách C&A v České republice.
Sleva bude odečtena na pokladně. Nevztahuje se na bundy, kabáty a lyžařské oblečení. Není možné kombinovat

s jinou akcí nebo nabídkou. Neplatí na nákup dárkové karty. Není možné vyplatit v hotovosti.

20%
NAVŠE
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Jezdí na elektřinu, chybí jim daně

inzerce

Číslo dne

15
Desítky lidí zatkla turecká po-
licie při demonstracích
v Istanbulu. Protesty spustily
narůstající životní náklady
a rostoucí inflace. Turecká lira
se v úterý k dolaru propadla
o 15 procent, šlo o její druhý
nejhorší den v historii. ČTK

PROFIMEDIA
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Prázdniny v Česku, tak se
jmenuje nejnovější spisova-
telský počin cestovatele Ladi-
slava Zibury. Nebyl by to on,
aby i tady neprojevil svou
schopnost přistupovat k vě-
cem jinak. V knize nenajdete
putování ani po jednom
z krajských měst, ale naopak
po méně známých, někdy
i zapadlých místech. Namno-
há dostal tip od svých fanouš-
ků na sociálních sítích. A jak
dvaměsíce putoval? Jako čers-
tvý držitel řidičského průka-
zu autem, ale ne ledajakým.
Bílé auto, jež svým čtverco-
vým tvarem dostává svému
jménu Cube, budilo v lidech
úsměv už zdálky. Zblízka pak
zaujala i – podle autora tref-
ná – espézetka Promiňte.

Vznikla by knížka o puto-
vání po Česku, kdyby neby-
lo covidu?
Knížku o Česku jsem chtěl

napsat vždycky. Když jsem
před sedmi lety napsal tu prv-
ní a objížděl republiku s před-
náškami, bavil jsem se s lid-
mi, které jsem potkával. Uvě-
domil jsem si, jak je Česko
nosné téma, že je tu spousta
příběhů, které jsou známé
v daných regionech, ale ne
všeobecně. Jen jsem čekal na
příležitost, původně jsem si
tedy myslel, že to bude, až
budu mít dítě. Ale najednou
vloni, když začalo být kompli-
kované cestování do zahrani-
čí, se Češi rozhodli, že stráví
prázdniny v Česku, tak jsem
si říkal, že to je dějinná udá-
lost, u které chci být. Také
jsem tušil, že putování po
naší domovině teď bude
téma, protože lidé rádi čtou
o tom, co znají.

Co tedy lidé v knížce
najdou?
Na začátku cesty jsem si

musel stanovit plán. Zeptal
jsem se lidí na sociálních sí-
tích na jejich tipy na místa,
která mají rádi, sešlo se mi
jich 548. Pak jsme to zanesli
do mapy, která je doteď na
www.zibura.cz/vylety, už ji vi-
dělo přes půl milionu lidí.
Byly tam tečky po celé repub-
lice a poměrně málo ve měs-
tech. I já sám jsem se nako-
nec vyhnul všem krajským
městům. Říkal jsem si, že ně-
jaké ponětí o tom, co je v Olo-
mouci či v Brně, má každý,
ale spousta lidí ani neví, co za-
jímavého je v Jeseníkách. Ob-
jel jsem všechny kraje a na-
psal o nich s vizí, že i podpo-
řím český turismus. Že se tře-
ba rodiny vydají do malého
penzionu a utratí tam svoje

peníze. A tím, že je tam ná-
vštěvníků pořád málo, tak je
rádi uvidí. Budoucnost turis-
mu nevidím v tom, lákat lidi
do velkých měst na mejdan.
Já sám se i na zahraničních
cestách snažím nacházet
méně exponovaná místa.

Máte už nějakou zpětnou
vazbu od čtenářů?
Málo, je to zábavné. Když

člověk vydá knížku, už to za-
žívám popáté, tak několik
měsíců trvá ji napsat, poté se
řeší sazba, tisk a všechno oko-
lo. Pak se knížka objeví na
pultech, člověk čeká na recen-
ze a ony tolik nepřichází. Pro-
tože si ji napřed musí lidé
koupit, přečíst a většinou se
touto dobou kupují knížky
na Vánoce. Dohledal jsem tře-
ba dvacet recenzí, jež jsou pří-
jemné, což mě potěšilo. Lidé
jsou s tím zatím spokojení.

Ve své předchozí knize
Prázdniny v Evropě jste
cestoval stopem, nyní jste
cestoval autem, proč?
Způsoby dopravy na jednot-

livé cesty střídám a zároveň
se snažím zvolit vždy způsob,
který mě přivede za zážitky.
Stopování po Evropě byla
skvělá volba, protože jsem po-
znal místní lidi. Auto jsem
teď zvolil proto, že odlehlá
místa, která jsem si vybral,
by bez něj nebyla dosažitel-
ná, nebo by mi to trvalo mís-
to dvou měsíců půl roku. Vě-
děl jsem, že zatímco obecně
píšu o cestě samotné, Česko
je tak bohaté na příběhy, že
chci, aby kniha byla i trochu
o historii. Tak jsem si koupil
auto. Ale abymoje cesta měla
zábavný rozměr, tak jsem si
pořídil hranaté japonské
auto Nissan Cube, které budí
u lidí úsměv, což je hrozně

příjemné. Když člověk přije-
de do vesnice a lidé se na něj
smějí už zdálky a chtějí se
s ním bavit. Ještě jsem si dal
espézetku Promiňte, což vy-
stihuje i můj styl řízení, pro-
tože řidičák jsem si udělal te-
prve před dvěma lety. Auto
skvěle posloužilo svému úče-
lu. Na další cestu se třeba vy-
dám vlakem, který miluji.
Tentokrát jsem pozornost ob-
rátil na příběhy daných míst
a to cestování mezi nimi bylo
menší téma.

Z vašich knihmi tato připa-
dá nejtlustší.
Je, každá další kniha je

tlustší než ta předtím. Je to
dané jednak tím, že přibyly
ilustrace, je jich tam 80. Čes-
ko se ilustrovalo úplně samo,
to si o to přímo říkalo. Za dru-
hé jsemnechtěl vynechat žád-
ný kraj, a přestože nejsou
všechny zastoupené stejnou
měrou – nejvíce prostoru má
můj rodný Jihočeský kraj –
tak je jich 14. Česko je větší,
než si myslíme, má víc než
pět tisíc obcí a přes sedmde-
sát regionů.

Původně jste měl loni vyra-
zit na poutní cestu do San-
tiaga de Compostela a kni-
ha měla být o tom, že?
Ano, chtěl jsem vyrazit vlo-

ni. Nicméně k cestování patří
i to, že člověkmusí být připra-
ven kdykoliv změnit plán. Na-
konec jsem rád, že knížka
o cestování po Česku vznikla,
protože si myslím, že je nad-
časová a že lidi bude zajímat
i za několik let. Do Santiaga
jsem vyrazil letos, takže
mám nabito s novým téma-
tem, o kterém můžu psát ne-
závisle na tom, jaké budou
okolnosti.

Takže náhlé změny plánů
vám nedělají problém?
Jak říkám, podle mě obec-

ně k cestovánímusí patřit při-
způsobivost. Vím, že je třeba
teď cestování komplikované,
ale jde to. Je to trochu návrat
do doby, na kterou nahlížíme
nostalgicky, když cestovali
Zikmund a Hanzelka nebo
Emil Holub. Každé jejich ces-
tě tehdy předcházelo plánová-
ní, vyžádání si různých povo-
lení, a i když byli na místě,
takmuseli získávat průběžné
informace, jaká je situace
v dané zemi. Je teď nepříjem-
né, že to musí být v důsledku
globální pandemie, ale mys-
lím si, že na to jde nahlížet
i romanticky – když je teď ces-
tování náročnější, tak si ho
člověk víc váží. IVETA BENÁKOVÁ

www.kosmas.cz

Výpravy pro den a noc jsou zápisky
jednoho muže, jenž se za vás vydává na
dobrodružné výpravy třeba do Kouřimi,
do Březnice, do Tochovic nebo na lipanské
bojiště a jiná atraktivní místa. Večer
se pak vrací domů a po nocích plánuje,
do jaké obce vyrazí příště. V době
covidové se dalo jistou dobu vyrážet jen
do blízkého okolí, což je na knize znát.
Dobrodruhovi to ale nevadilo, vzrušující
zážitky si našel i tam. Když to pak poměry
zase dovolily, statečně vytáhl na pár
dní za hranice, třeba do Uher nebo na
Slovensko, přešel Krkonoše a byl
ve Slezsku, kde se teď mluví polsky.

Taky byl, jak čtenář nalistuje, v Rakousku,
s čímž se hned pochlubil. Má rád klidná
místa, ale občas se rád podívá, čím žijí
davy, miluje pohledy z kostelních věží
a mostů a rád vstupuje do vod přírodního
druhu. Sedne si rád do kavárny a hned
chce, aby vypnuli rádio, neboť je neurotik,
který by chtěl, aby lidé znovu uměli slyšet
ticho. Vadí mu tisíc věcí, ale ještě víc věcí
miluje, i když třeba jen nostalgicky.
Ví, že jeho svět pomalu, vlastně docela
rychle, odchází a ten nový se mu moc
nelíbí, ale nemůže s tím nic dělat,
tak aspoň o tom odcházejícím píše.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ
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VÝPRAVY
PRO DEN I NOC
TŘETÍ KNIHA CEST
PO VLASTNÍCH
KRAJINÁCH

JIŘÍ PEŇÁS

Ladislav Zibura K. HADAČOVÁ

Na cestu vyrazil netradičním hranatým autem. L. ZIBURA

Jsou nějaké rozdíly mezi Čechy
a jinými národy?

● „Když jsem cestoval po Česku,
usmíval jsem se a ptal jsem se
lidí na věci, které mě zajímaly,
tak si se mnou povídali, zvali
mě domů na turka a fungova-
lo to úplně stejně jako v zahra-
ničí. Myslím si, že ten dojem,
že všude jsou lidé usměvaví
a pak se vrátíme domů a tady
se mračí, ve skutečnosti vzni-
ká tím, že se změníme my.
Když je člověk na dovolené,
tak se usmívá a lidé kolem je-
nom zrcadlí to, jaký je on
sám. Podle mě to ale funguje
stejně úplně všude na světě,

jsme mnohem veselejší ná-
rod, než si o sobě myslíme.
Také mě baví, jak jsme rozkro-
čení mezi západní a východní
Evropou. Umíme velice dobře
improvizovat a kreativně poru-
šovat pravidla, což je klasická
východoevropská vlastnost.
Zároveň jsme ale celkem orga-
nizovaní,
což jsme
se zřejmě
naučili bě-
hem sto-
vek let
společné-
ho národa
s Němci,“
dodává.

Veselejší, než si myslíme

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Cestovat nyní?
Návrat do historie



Pod stromeckem ceká
na Tebe víjímecní dárek!

inzerce
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Český sklářský design má no-
vou značku. Anna Jožová
a Vlastimil Šenkýř, spolužáci
z pražské UMPRUM, si řekli,
že společné nápady zrealizují
ve společné „firmě“. O bu-
doucnosti obou mladých vý-
tvarníků pod logem Kombo
jsme si popovídali s mužskou
polovinou, Vlastimilem. Anič-
ka musela domluvenou spo-
lečnou schůzku kvůli konzul-
taci u klienta zrušit.

Umělci si často spíš konku-
rují, než by se spojovali...
Oba rádi experimentuje-

me, oba pracujeme s různý-
mi sklářskými technikami,
které pocházejí z dávných sto-
letí z Benátek. Párkrát jsme si
vyzkoušeli jejich kombinace
navzájem a fungovalo to. Do-
konce jsme vymysleli dva tva-
ry váz, říkáme jim Muž
a Žena. Jde o stylizované skle-
něné postavy a dají se spojo-
vat a lze z nich vytvářet jak
vázy, tak například svítidla.

Nejste úplní začátečníci,
každý máte vlastní tvorbu.
Co si od spojení slibujete?
U umělce platí, že když si

něco osvojí, když si najde
vlastní cestu a techniku, ne-
chce se o ni dělit. My oba
máme samozřejmě vlastní
tvorbu, já spolupracuji sman-
želkou Kristýnou, Anička
zase se svým přítelem. Ale
oba jsme studovali u Ronyho
Plesla a našli jsme průnik ně-
kterých částí naší tvorby. Na-
víc jsme se často o svých tech-
nikách bavili, spolupráce
z toho vyplynula zcela
přirozeně.

Proč jste zvolili název Kom-
bo a ne třeba Jožová a Šen-
kýř, aby bylo každému jas-
né, o koho jde?
Právě kvůli tomu, aby-

chom oddělili vlastní tvorbu
od společné. Nevystupujeme
za Jožovou a Šenkýře, ale za
naše společné nápady. Ne-
chceme pochopitelně zcela

utopit v pozadí ani nás dva,
i když já osobně jsem spíš pro
to, aby naše věci vyhledávali
lidé z důvodu, že se jim líbí,
ne proto, že jsou od nás, po-
dle našich jmen. Osobně se
třeba ne moc rád prezentuji,
na druhou stranu vím, že lidé
rádi vidí a vědí, kdo za kon-
krétním výtvarným dílem
stojí, jaký je to člověk, víc si

ho s uměním ztotožní. Ze
zkušenosti také vím, že právě
Anička je skvělý moderátor,
interpretátor, umí naši spo-
lečnou práci dokonale pre-
zentovat na setkáních.

Co je společné právě pro
vaši novou značku?
Asi neustálé experimenty.

Například se námpodařilo vy-

vinout speciální směs, kterou
přidáváme do skla. Kvůli po-
dobnosti výsledného po-
vrchu skla s kůží hada jsme jí
dali název Hadí směs. Malé
bublinkaté částečky dávají
povrchu až duhový efekt. Slo-
žení si ovšem přísně hlídá-
me, je to tajné pomalu jako
směs bylin pro becherovku
(smích). Teď zkoušíme experi-
mentovat i s uranem, který
do naší hadí směsi přidá-
váme. I tyhle výsledky jsou
zajímavé.

Uran? Radioaktivní prvek?
Strachmít nemusíte, použi-

tí splňuje nejpřísnější krité-
ria, bez atestace postupu by
se do toho sklárna ani nepus-
tila, i oni musejí dodržovat
postupy. Aby začala být váza
s uranovou příměsí radioak-
tivní, museli byste ji dvatisí-
cekrát umýt vmyčce na nádo-
bí. Ale navíc za sebou, bez
přestávky. To,myslím, nehro-
zí ani náhodou. PAVEL HRABICA

Anna Jožová 2x METROVlastimil Šenkýř

„Hadí směs je tajná, hlídáme si
složení jako recept becherovky“

inzerce
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Brno o víkendu uvítá nejlepší české hráče mobilních her

Na programu jsou dva zajíma-
vé tituly. V taktické střílečce
Brawl Stars, která se objevu-
je podruhé, se titul pokusí
obhájit tým Sampi.Tipsport
fotbalisty Jakuba Jankta. Dru-
hou hrou, jejíž finále budou

moct diváci sledovat je potom
ve své premiéře League of Le-
gends: Wild Rift, tedymobilní
varianta populární počítačové
MOBA hry. Vývojáři ze studia
Riot games vyslovili celé akci
svou podporu.

Hlavním partnerem je české
zastoupení největšího světo-
vého výrobce mobilních te-
lefonů společnosti Samsung.
„Společnost Samsung dlouhodobě
podporuje mobilní esport nejen
partnerstvím s organizátory čes-

kého mistrovství, ale také špičko-
vými chytrými telefony. I proto
jsme rádi, že se můžeme po roce
stát opět strategickým partnerem
největšího českého turnaje v mobil-
ních hrách. Nová cesta budoucích
šampionů právě začíná a věřím,
že fanouškům opět nabídnou
skvělou podívanou,“ říká Martin
Doležel, kampaňovýmanažer
mobilní divize českého a slo-
venského Samsungu.

V rámci doprovodného pro-
gramu budou moct návštěv-
níci vyzkoušet své schopnosti
v šesti disciplínách v Zóně
zdravého hráče České spoři-
telny. Chybět nebude střelba
z laserové pistole, která je
jednou z disciplín moderní-
ho pětiboje nebo si zájemci
budou moct nechat změřit
rychlost svého nadhozu nebo
sílu stisku ruky. Svou show
předvedou zástupci programu
Friends & Fellaz a přímo zmís-
ta budou streamovat známé
osobnosti, jako CzechCloud
nebo HaiseT.

Samsung MČR v mobilních hrách
trvá od pátku 26. do neděle
28. listopadu na brněnském výstavišti
BVV v pavilonu B. Vstupenky se bu-
dou moct koupit pouze prostřednic-
tvím webů www.mcrmobil.cz.
Cena jednodenní vstupenky je v pátek
a neděli 180 Kč, v sobotu 230 Kč.

Z mistrovství
České republiky
v hraní videoher
se v posledních
letech stala
již tradiční
podzimní akce.
Nejinak je tomu
je tomu i letos
a tento víkend
27. a 28. 11.
přinese finálové
klání těch
nejlepších. Vedle
esportovních
hráčů tradičních
videoher
v pavilonu B na
výstavišti Brně
změří již po šesté
své síly hráči
mobilních her
v rámci Samsung
MČR v mobilních
hrách.
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„Děkuju
za utěrku,
Santo!“

MAREK KRÁČMAR
Facebook

1. tekutý omastek
2. sicilská sopka
3. koloběh
4. ňouma (expr.)

5. vhodná k orbě
6. otec
7. protiklad
8. zasklené otvory

Pom.: ňuma

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.15 Osada (13/13)
21.15 13. komnata Hany Robin-

sonové
21.45 Všechnopárty
22.40 Profesionálové
23.35 Kriminalista III
00.35 AZ-kvíz
01.00 Toulavá kamera
01.30 Objektiv
02.00 Pod pokličkou
02.25 Dobré ráno
04.55 Hobby naší doby
05.20 Sváteční slovo...

16.40 Krásnéživépamátky(12/16)
17.10 Úžasnézvířecí rodiny (6/10)
18.05 Boží dar – příběhy

českých potravin (4/5)
18.25 Heydrich – konečné

řešení (13/44)
18.55 Rusko z výšky (3/5)
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Sicilský klan
22.05 Slunečnice
23.55 River (3/6)
00.55 Rozhodnutí zemřít
01.55 Tsunami na Ženevském

jezeře
02.45 Před půlnocí
03.15 Popcorn
03.45 Film

15.55 KriminálkaMiami IV (12)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4160)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava II (7)
21.35 Kriminálka Anděl III (6)
22.45 Jason Bourne

Akční film (USA, 2016)
01.05 KriminálkaMiami IV (11)
02.00 KriminálkaMiami IV (12)
02.50 Na lovu
03.30 Gympl s (r)učením ome-

zeným (46)
04.35 Novashopping
05.45 Show Toma a Jerryho

(2, 3)

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Česko Slovenskomá

talent
22.00 Máme rádi Česko
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Návrat komisaře Rexe X

(4)
Rodinné záležitosti. Krimiseriál
(Rak./It., 2009)

03.00 Jake a Tlusťoch IV (12)
Tak to celé odvoláme. Krimi-
seriál (USA, 1987-1992)

04.00 Policie Hamburk IX (13)
05.35 Pohoda u krbu

09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Kitkat chart
14.50 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
16.30 ÓČKO e-sport: VODA-

FONEMČR V PC HRÁCH
16.40 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si tělák
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
20.00 MIXXXER JUKEBOX

SMOBIL.CZ
21.00 Óčko hity
22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Luštěnka

Teplotní rekordy: -15,5 °C (1849) 14,9 °C (1960) Bio:

DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

0/4 °C 1/5 °C 1/5 °C -1/3 °C

Sudoku

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2021 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

TV tipy
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Klára Berková
Vůbec. Na co
mám chuť, to

koupím.
JEHŇÁTKO

Řešení sudoku

PÁTÁ VLNA
Blíží se Vánoce a nemocnice jsou plné pacientů s covidem-19.
Denní čísla nakažených rostou děsivě. Mluví se o lockdownu
(až tento článek vyjde, možná bude jasno a v devět večer bude-
memuset být doma). Co zavřou? Zavřou školy? Co nám nařídí
a zakážou? Otázky, které slyším všude, kam přijdu. Lidé jsou
toho plní, jsou naštvaní, frustrovaní, rezignovaní.
A naplno se v posledních dnech vyhrotil spor mezi těmi, kteří
se nechali očkovat a kteří to z různých důvodů odmítají. Hlu-
boký příkop, nenávist, zlost. Po každém vysílání, kde otázky
ohledně koronaviru a vakcinace svým hostům kladu, dostanu
hromadu zpráv. Různých, ale těch nenávistných, sprostých je
tam také dost. A také mi diváci posílají odkazy na různé de-
zinformační články o vakcínách. Kdyby to nebylo tak smutné

a nešlo o zdraví, člověk by
se musel smát.
V jednom je ale náš záži-
tek oproti loňskému pod-
zimu jiný. Mění se vláda,
předává se moc. Politici
z obou táborů k tomu
mají dva přístupy: máme
dvě vlády – nemáme žád-

nou vládu. Někteří vládní politici se velmi rychle naučili opo-
ziční rétoriku. Politici z budoucí vlády ji zatím nestihli opus-
tit. Stírá se rozdíl mezi opozicí, vládou. Všichni mohou za
všechno, nikdo nemůže za nic. Mnoho lidí volá k odpovědnos-
ti kandidáty na ministry, ale zapomínají, že ještě na klíče od
ministerských kanceláří čekají. Jak dlouho ještě budou, neví-
me, prezident je nemocný a zatím se zdá, že nikam nespěchá.
Na druhou stranu – je namístě se ptát, jaké plány nová vláda
má. Voličům strany něco slíbily. Kritizovaly vládu Andreje
Babiše velmi silně a vzbudily v lidech také silnou naději. Pro-
to se novináři ptají. Proto chtějí vědět plány a řešení. Protože
sto dnů hájení tato vláda nedostane. Nedá jí je covid-19.

Vladimír Cekota
Dost často. Ono se to

za rok projeví
v útratách.

David Ondrejkovič
Občas. Spíš

ze
sportu.

Jak moc sledujete při nákupech slevy?

Anketa

Řešením by byla
diskvalifikace
Tenis je ušlechtilá hra,
v posledních letech ale do
ní stále více pronikají ne-
žádoucí jevy, které nejsou
odsuzovány, natož posti-
hovány odpovídajícími fi-
nančními, ale i jinými dis-
ciplinárními postihy, ač-
koliv výdělky hráčů jsou
často astronomické. Jedná
se o chování tenistů na
kurtech a dvorcích jak
vůči sobě navzájem, vůči
rozhodčím, ale i vůči divá-
kům. Jedná se jednak
o často nepřijatelné výro-
ky, gesta, ale i dokonce
projevy zlosti nad vlastní-
mi chybami toho kterého
hráče, které spočívají ve
zcela nesmyslném rozbíje-
ní tenisových raket.
Dočkáme se někdy již
konečně postihů tohoto
chování formou nejen do-
mluvy, ale i finančního po-
stihu, či dokonce diskvali-
fikace neukázněných?

KAREL BOGNER, PRAHA 5

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Dopisy a vzkazy

Komiks. V sobotu 4. prosince a v neděli 5. prosince Divadlo S+H hraje představení HurvínkůvMikuláš.

„Po bezmála čtyřech kilometrech pěšky mě čeká deset hodin
‚šlapání‘,“ konstatuje řidič tramvaje@matty.ch.photographer.
#tram #tramdriver #mojeprace #transport #ridictramvaje #tatra
#t3rp #8337 #8336 #positivevibes #nice #goodday
#fotimmobilem #art #artphotography

@mojemetro

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek

TEREZIE
TOMÁNKOVÁ
MODERÁTORKA PARTIE NA PRIMĚ

Citát

A také mi diváci
posílají odkazy na
různé dezinformační
články o vakcínách.
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POVINNÉ
RUČENÍ

MÝTY
O POVINNÉM
RUČENÍ

Stále si mnoho řidičů plete rozdíl
mezi pojištěním odpovědnosti z pro-
vozu vozidla – tzv. povinným ručením
– a havarijním pojištěním, neznají
limity pojistného plnění u svého
povinného ručení nebo nevědí, že
i staré auto musí mít povinné ručení.
Česká asociace pojišťoven upozorňuje
na nejčastější mýty o povinném
ručení:

1.Pojištění nepotřebuji,
protože nebourám
Povinnost mít sjednané

pojištění odpovědnosti z provozu
vozidla je dána zákonem. Fakt, že
Česká kancelář pojistitelů (ČKP)
každoročně vyplácí z garančního
fondu škody způsobené
nepojištěnými řidiči v řádu stovek
milionů Kč, svědčí o tom, že i pro
zkušené a dlouholeté řidiče může
mít tento předpoklad fatální
důsledky.

2.Z povinného ručení se
hradí jen škoda na autě
Povinné ručení se nevzta-

huje jen na škody na vozidlech,
ale – a nebývají to malé částky
– na újmu na zdraví. Z povin-
ného ručení hradí pojišťovny
poškozeným bolestné, ušlý
výdělek, náklady léčení, ztížení
společenského uplatnění a další.
Průměrná újma na zdraví se v roce
2021 šplhá na 390 000 korun.

3.I škoda na vlastním autě je
kryta z povinného ručení
Nikoli. Škodu způsobenou

na vlastním vozidle kryje havari-
jní pojištění, a proto není od věci
jej mít sjednané. Povinné ručení
– tedy pojištění odpovědnosti
za škodu z provozu vozidla –
kryje jen ty škody, které způsobíte
v rámci nehody jiným osobám,
například i spolucestujícímu.

4.Pokud s autem nejezdím,
případně jezdím jen občas,
pojištěno být nemusí

Jedná se o nejčastější omyl. Pojištění
odpovědnosti z provozu vozidla je ze
zákona povinné a každé vozidlo, zap-
sané v registru vozidel, jej musí mít
sjednané. Zákon také stanovuje, že
tuto povinnost musí splňovat každé
vozidlo ponechané na pozemní ko-
munikaci. Pokud nemáte pojištění
sjednané, za každý den, kdy vozidlo
nebylo pojištěno, zaplatíte příspěvek
do garančního fondu ČKP. Pokud
víte, že vozidlo nebudete po nějakou
dobu potřebovat, pak máte možnost
dočasně je vyřadit z registru vozidel
do tzv. depozitu.

5.Po zániku povinného ručení
je odevzdání registrační
značky vozidel dobrovolné

Pokud povinné ručení zanikne, je
podle zákona povinností vlastníka vo-

zidla požádat registr silničních vozidel
o vyřazení vozidla z provozu, a to do 10
dní od změny. Nejde o dobrovolnost,
ale o zákonem uloženou povinnost.
V případě, že vozidlo bylo ekologicky
zlikvidováno, je nutné registru tuto
skutečnost oznámit také.

6.U starších vozů se povinné
ručení již nemusí sjednávat
Pojištění odpovědnosti z pro-

vozu vozidla je povinné, a to jak pro
nové, tak pro starší vozy.

7.Povinné ručení zaniká prode-
jem vozidla
Aby pojistná smlouva pojištění

odpovědnosti z provozu vozidla
v případě prodeje vozidla zanikla,
musí pojistník – původní vlastník –
své pojišťovně oznámit, že vozidlo
prodal. Pojištění tak zanikne až dnem
oznámení skutečnosti o prodeji vo-
zidla pojišťovně.

Úrazová asistence

UNIQA úrazová asistence kryje tato plnìní:

Úrazová asistence UNIQA pomáhá po nehodách
Servis po autonehodì pro osoby, které utrpìly úraz
a jsou doèasnì handicapované.

doprava k lékaøi
dovoz lékù a jídel, nákupy, úklid
pomoc pøi hygienì, s pøípravou jídla apod.
opatrování dìtí a seniorù,
zajištìní péèe o psa nebo koèku.

24 hodin dennì
limit 10 000 korun na osobu

www.uniqa.cz

Pojištìní vozidel

Myslete na POMOCNOU
v PRAVOU

ruku
chvíli.

Auto si sami nafotíte, ušetříte
čas i pohonné hmoty

i s ohledem na epidemiologickou
situaci využívá stále více klientů.
A protože součástí havarijního
pojištění nebo některých připojiš-
tění k povinnému ručení je i po-
vinnost vstupní prohlídky, roste
i počet vozidel, která je potřeba
fyzicky zkontrolovat. „Abychom
celý proces klientům ulehčili, při-
pravili jsme novinku, která jim
umožní nafotit vozidlo svým mo-
bilním telefonem v klidu domo-
va, prostřednictvím jednoduchého
webového rozhraní, zatímco dříve
byla nezbytná odborná prohlíd-
ka technikem společnosti Global
Expert a tedy i „fyzický“ kontakt,“
vysvětluje Aleš Zethner. Následo-
vat bude i funkcionalita využitel-
ná při likvidaci pojistné události.

Na bezpapírovém procesu sjedná-
ní a správy smluv Kooperativa pra-
cuje již několik let. Takže on-line
si klienti mohou sjednat povinné
ručení i havarijní pojištění, což

„Vybíráte pojištění?
Zjistěte si, jestli nabízí
nějaké výhody, třeba
kvalitní asistenci, nebo
on-line sjednání, které Vám
ušetří čas,” doporučuje
ředitel Úseku pojištění
motorových vozidel
v Kooperativě Aleš Zethner.
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Ovlivňuje již druhým rokem probíha-
jící pandemie i vývoj škod z povinného
ručení?
Během léta 2021 se celkové
škody z autonehod navrátily
na úroveň předcovidových let
2018 a 2019. Pokles škod během
nejintenzivnějšího lockdownu
letošního roku již zdaleka nebyl tak
hluboký, jak tomu bylo v roce 2020.
U škod vzniklých v zahraničí zatím
platí, že se jejich počet stabilizoval
na úrovni o cca 20% nižší než před
pandemií, což souvisí se stále nižší
intenzitou cest do zahraničí zejmé-
na ze strany osobních automobilů
(nákladní přeprava a tím i škody
nákladních automobilů a tahačů se
navrátily na předchozí úroveň).
Nesmíme dále zapomínat, že během
pandemické situace naopak řada
motoristů používala svá vozidla
ve výrazně vyšší intenzitě jako alter-
nativu před veřejnou dopravou, když
riziko nákazy vprostředcích veřejné do-
pravy považovaly a považují za výrazně
vyšší. Efekt poklesu škod je tak nutné
považovat za velmi přechodný a lze
očekávat, že po odeznění vlivů pokle-
su mobility dojde k návratu škodní
frekvence zpět do obvyklého trendu,
což opět zásadně ovlivní výsledky po-
vinného ručení zejména ve vazbě na ak-
tuální velmi vysokou škodní inflaci.

Povinné ručení:
co Vás aktuálně zajímá

Jak se vyvíjí škodní inflace u povinného
ručení?
Stejně jako ostatní ekonomická
odvětví, i pojišťovnictví je výrazně
zasaženo aktuální narůstající cenou
naprosté většinymateriálů, surovin,
zboží a služeb. Konkrétní dopad
inflačních tlaků v povinném ručení
se projevuje navyšující se cenou
oprav i kompenzací v případě tzv.
„totální škody“, jež se navyšují při
vzrůstající ceně vozidel. I zde se pro-
jevuje důsledek narušených dodava-
telských řetězců, komplikovanější
dostupnosti náhradních dílů
a delších čekacích lhůt, což vše
opravu vozidla výrazně prodražuje.
Skutečnost, že se dle aktuálních
velmi střízlivých odhadů průměrná
výše majetkové škody meziročně
navyšuje tempem o cca 8%, přičemž

z některých dalších kvartálních po-
rovnání s hodnotami o rok zpět
se v roce 2021 jedná již o růsty až
kolem 12%, je vedle obvyklých
důvodů spojených s navyšující
se cenou práce v autoservisech,
rostoucí cenou náhradních dílů
a s technicky komplexnějšími a tím
inákladnějšími opravamimoderních
vozidel dále umocněna existujícími
‚pandemickými‘ ekonomickými
nerovnováhami vedoucími kdalší es-
kalaci těchto efektů. Škodní inflace
se tedy pandemií nijak neeliminov-
ala, a naopak se jí posílila. Povinné
ručení nelze posuzovat ani pouze op-
tikou ‚plechových škod‘, spojených
zejména snáklady naopravu vozidel,
ale podstatná část závazků ze škod
na zdraví vzhledem k jejich dlouhé
době výplaty při trvalých následcích
vychází na desítky let – hovoříme
o ztrátě na výdělku, nákladech
následné péče, ošetřovatelství, asis-
tenci zraněnému atd. Tyto náklady
také podléhají vývoji cen těchto
služeb po velmi dlouhou dobu. Je
tedy nutné, aby pojistné z roku do-
pravní nehody postačilo i na tyto
velmi dlouhodobé a v konečné
výši dopředu nejisté závazky, které
se také z roku na rok významně
navyšují, a inflační tlaky zde spo-
jené s růstem mezd do budoucna
souvisejí i s aktuálním nedostatkem
pracovníků téměř v celé ekonomice.

Jak často vlastně způsobujeme nehody?
V roce 2020 vychází tzv. škodní
frekvence u osobních automobilů

na 2,9%, což znamená, že v průměru
29 vozidel v rámci každé tisícovky
pojištěných způsobí během roku
škodu.
V uvedené charakteristice jsou ale
mezi různými skupinami klientů
a vozidel výrazné rozdíly, např.
u firemních osobních vozidel vy-
chází škodní frekvence již na úrovni
4% a dále např. u mladých klientů
v kategorii do 30 let věku se
souhrnně jedná o téměř o 5%. Ex-
trémní hodnota vychází u skupiny
tahačů návěsů, kde se jedná dokonce
o 27%, tj. ročně ze 100 pojištěných
tahačů způsobí škodu v povinném
ručení v průměru 27 vozidel.

Je stále velký počet nepojištěných vo-
zidel oproti pojištěným?
Aktuální počet pojištěných vozidel
všech druhů, skupin akategorií dosa-
huje cca 8,7 mil. kusů a současně
počet vozidel bez sjednaného
pojištění odpovědnosti z provozu
vodidla dosahuje 149 000, což oproti
loňské hodnotě 161 000 představuje
zřetelný pokles o cca 8%. Meziročně
klesá i celkový počet nepojištěných
škod, z loňských 2 963 případů
na letošní odhad 2 605 případů.
Poškozeným za škody způsobené
nepojištěným vozidlem odškodňuje
škody na zdraví způsobené nei-
dentifikovaným vozidlem Česká
kancelář pojistitelů a ta také
pomáhá při řešení mezinárodních
škod, jak v případě českých vozidel
v zahraničí, tak i zahraničních vo-
zidel v ČR.

Petr Jedlička,
pojistný

matematik
České kanceláře

pojistitelů

Úrazová asistence UNIQA
pro motoristy po nehodě
UNIQA nabízí motoristům
doplňkový produkt k pojištění
aut – úrazovou asistencí
pro ty, kteří se zranili
v souvislosti s nehodou
anebo užíváním vozidla. Ta
doplňuje paletu všestranných
krytí k povinnému ručení
i havarijnímu pojištění.

Připojištění speciální asistence lze
uzavřít buď pro řidiče auta, anebo pro
celou posádku. Je určena pro kategorie
osobních, užitkových a terénních vozi-
del. Zajišťuje komplexní servis pro oso-
by s handicapem po autonehodě, které
nejsou schopné během léčby úrazu vy-
konávat běžné činnosti. Lze ho nároko-
vat 24 hodin denně telefonicky na čísle
272 10 10 20 až do limitu 10.000 korun
pro každou pojištěnou osobu.
Cena úrazového připojištění včetně
nové úrazové asistence pro motoristy
je 300 korun v případě pojištění řidi-
če vozu a 130 korun za každé sedadlo
v autě (pojištění celé posádky). Poúra-
zová asistence není omezena věkem
pojištěného.

Co kryje úrazová asistence pro mo-
toristy UNIQA?
• Telefonické zdravotní informace

a konzultace (alergie, životospráva,
dermatologie, léky, prevence, kon-
krétní zdravotní problém apod.).

• Doprava z a do zdravotnického zaří-
zení (do a z bydliště pojištěné osoby;
sanitka nebo taxi).

• Dovoz léků, nákup potravin a hy-
gienických potřeb. Dovoz jednoho
teplého nebo zmrazeného jídla den-
ně do bydliště pojištěného.

• Běžný úklid domácnosti (luxování,
vytření, umytí nádobí, praní, žehle-
ní apod.)

• Asistence – pomoc při osobní hygi-
eně, s přípravou jídla apod.

• Opatrování dětí a seniorů ve spo-
lečné domácnosti (dohled a pomoc
s běžnými denními úkony).

• Zajištění pobytu a doprava psa nebo
kočky do nejbližšího útulku nebo
zvířecího hotelu na nezbytnou
dobu.

„Tato plnění jsme identifikovali i ve spo-
lupráci se zdravotníky a rodinami, které
podobnou situaci zažily, jako ta nejpo-
třebnější a nejužitečnější. Služba zapadá
do našeho konceptu nabídky komplexněj-
ších řešení pro nejrůznější události, nikoli
jen finanční pomoci
z pojištění při škodách,”
konstatovala Eva
Svobodová, tisková
mluvčí UNIQA.
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Čeští fotbalisté se dnes vpod-
večer dozvědí jméno soupeře
pro březnové semifinále
play-off o mistrovství světa
v příštím roce v Kataru. Svě-
řenci trenéra Jaroslava Šilha-
vého budou v osudí mezi ne-
nasazenými celky a dostanou
jeden tým z šestice Portugal-
sko, Skotsko, Itálie, Rusko,
Švédsko aWales, s nímž hráli
už v kvalifikaci. Rozhodne se
také o dvojici případných sou-
peřů pro finále play-off.

Ženskou reprezentaci dnes
čeká proti Nizozemsku čtvrtý
z osmi zápasů kvalifikace
o postup na mistrovství svě-
ta. Svěřenkyně trenéra Karla
Rady se proti obhájkyním stří-
bra a úřadujícím evropským
šampionkám pokusí znovu
překvapit a navázat na sen-
zační venkovní remízu 1:1
z úvodního vzájemného due-
lu ve skupině. V úterý repre-
zentantky nastoupí ještě
doma proti Bělorusku. ČTK

Start v Číně
Testem olympijského sva-
hu v Číně odstartuje o ví-
kendu Světový pohár ve
snowboardcrossu. V Secret
Garden bude jezdit i jedna
z českých medailových na-
dějí pro únorové hry v Pe-
kingu a obhájkyně velké-
ho křišťálového glóbu Eva
Samková. „Nechci úplně
specifikovat barvu medai-
le, ale do top tři bych chtě-
la na OH být. Pojedu s tím,
že bych chtěla být na bed-
ně,“ řekla Samková. MAFRA

Šiřina v reprezentaci končí
Rozehrávač Jakub Šiřina ukončí po úvodním kvalifikač-
ním bloku bojů o postup na mistrovství světa 2023 karié-
ru v basketbalové reprezentaci. Čtyřiatřicetiletého hráče
čekají v národním dresu poslední dva zápasy. Po dneš-
ním duelu v Bosně a Hercegovině plánuje rozloučení při
utkání proti Litvě v Opavě, kde Šiřina už třináct let půso-
bí na klubové scéně. Trenéru Ronenu Ginzburgovi budou
chybět Tomáš Satoranský a Jan Veselý. Vedle nich nejsou
v nominaci ani Blake Schilb či pivoti Ondřej Balvín a Pa-
trik Auda. Na poslední chvíli se museli kvůli zdravotním
potížím odhlásit i Martin Kříž a Vojtěch Hruban. MAFRA

Fotbal. Muže čeká los,
ženy silné Nizozemsko

Nová biatlonová
sezona začne už
zítra v Östersundu.

Poměrně značné personální
obměny postihly v poslední
době český mužský i ženský
biatlonový tým. Kdo se tedy
o víkendu postaví ve Švédsku
na start vytrvalostních závo-
dů a sprintů? To samozřejmě
záleží hlavně na trenérech,
ale mužský výběr pro Světo-
vý pohár aktuálně vypadá ná-
sledovně: Michal Krčmář, Ja-
kub Štvrtecký, Mikuláš Kar-
lík, Vítězslav Hornig a Adam
Václavík. Ženský tým je slo-
žen z této pětice: Markéta Da-
vidová, Eva Puskarčíková, Lu-
cie Charvátová, Jessica Jislová
a Tereza Vinklárková. O no-
minacích rozhodly nedávné
testovací závody v Norsku.
Největší naděje se nejen

v závodech Světového pohá-

ru, ale i pro únorové olympij-
ské hry v Pekingu vkládají do
Krčmáře a Davidové. „Člověk
neví, jak na tom bude. Ale už
je to nějaký pátek, kdy první
závody zažívám, tak je to
s nervozitou lepší než dřív,“
řekla Davidová. Tu budou zít-
ra při úvodním vytrvalost-
ním závodu ohlašovat jako
úřadující mistryni světa.
Krčmář chce zažít v sezoně

nějaké úspěchy. „Dokážu jez-
dit stabilně, ne úplně na vr-
cholu. Ale letos bych to radši
vyměnil za to, že zajedu top
výsledek a pak třeba budu
klidně šedesátý,“ prohlásil.
A jaké jsou ambice českého

týmu vzhledem ke zmíně-
ným olympijským hrám? „Je
jasné, že když jsme ze dvou
olympiád dovezli medaili,
tak jakákoliv, byť jedna, bude
z mé strany považována za
úspěch. Já věřím, že bude,
a je jedno, kdo ji získá,“ uve-
dl šéf českého biatlonového
svazu Jiří Hamza. PUR a ČTK

inzerce

Tenisové číslo dne

17
Program přípravných turnajů
před lednovým Australian
Open bude na začátku příští-
ho roku v Austrálii na rozdíl
od letoška bohatý. V Sydney
odstartuje 1. ledna ATP Cup,
hrát se bude i v Adelaide či
Melbourne. V dějišti úvodní-
ho grandslamového turnaje
sezony se tentokrát uskuteč-
ní i kvalifikace Australian
Open, která se letos hrála
kvůli koronavirovým opatře-
ním v zahraničí. Celkem je
podle šéfa australského sva-
zu Craiga Tileyho v plánu
rekordních 17 turnajů. Grand-
slam začne 17. ledna. ČTK

Krátce

Krpálek má šanci
Olympijský vítěz Lukáš
Krpálek je v pětičlenné
nominaci na světového
Judistu roku, kterého
vyhlašuje mezinárodní
federace. Na jejím webu
lze hlasovat do 10. pro-
since. Vítězové budou
oznámeni 18. prosince.

Buggyra v akci
Automobilový tým Bug-
gyra ZM Racing se v příš-
tí sezoně představí v ev-
ropském okruhovém se-
riálu NASCAR. Nasadí do
něj dva vozy Ford Mus-
tang, které budou piloto-
vat dcery majitele týmu
Martina Koloce Aliyyah
a Yasmeen. Obě by se
měly představit v katego-
rii EuroNASCAR 2.

Začátek v Dauhá
Atletická Diamantová
liga začne 13. května
v Dauhá, základní část
bude mít 13 mítinků
a sezonu zakončí finále
v Curychu 7. a 8. září. ČTK

Ambicemi
Češi nešetří
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